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یادداشت

 خرداد 1402
سال هفتم

شماره هفتادم

نسل زد که با نام های نسل نت و نسل 
اینترنت نیز شناخته می شود، نسل 
عجیب و غریبی است که درک شان و 
رصد الگوی رفتاری شان کاری پیچیده 
و متفــاوت از تمــام دوره هــای قبلــی اســت. شــاید عمق 
پیچیدگی موضوع زمانی برایتان روشن تر شود که بدانید 
حتی برای من نویســنده این یادداشت که خود نیز یک 
نسل زدی هستم، درک نسل زدی ها کار سختی است! 
نسل زد از ابتدای تولدش، زندگی کاملاً دیجیتالی داشته  
و دنیای بدون موبایل و کامپیوتر را ندیده  و همین موضوع 
باعث شده منطق نگاه کردن این نسل به هر اتفاق و پدیده 
و محصولی، با منطق نگاه نســل های پیشــین متفاوت 
باشد. نسل زد اکنون نه تنها خود بخش مهمی از منابع 
انســانی کســب وکارها و نهادهــا و ارگان هــا را تشــکیل 
می دهد، بلکه این افراد بخشی از مشتریان کنونی و در 
آینــده ای نزدیــک مهم ترین گــروه مشــتریان خدمات و 
محصولات در هر صنعتی خواهند بود و صنعت مالی 
نیز از این قاعده مستثنی نیست. نکته مهم این است 
که هر جوان 18ساله ای یقیناً از همان 18سالگی یا حتی 
پیش تر به حساب بانکی برای خودش نیاز دارد، ولی ورود 
به نیازهایی مثل خرید خودرو یا مسکن ممکن است در 
دهه های بعدی زندگــی اش رخ دهد. در نتیجه بازیگران 
صنایع مالی کشور اعم از بانک ها، شرکت های پرداخت، 
کارگزاران بورس و بیمه ای و همه کسب وکارهای کوچک و 
بزرگ این صنایع و در ادامه، تمام صنایع کشور باید این 
را بدانند که این نسل نسبت به نسل های قبل از خود به 
شیوه دیگری به زندگی نگاه می کند. در نتیجه برای اینکه 
بتوان آنها را جذب محصولات و خدمات خود کرد، باید 
از روش های قبلی دست کشید و با نوآوری و استفاده از 
فناوری های نو به روش های جدید روی آورد؛ آن هم نه به 
خاطر اینکه ژســت فناوری قشنگ اســت، بلکه به این 
خاطر که این نسل بدون اینکه خودش بخواهد از روز اول 

زندگی اش با فناوری عجین شده است.
فناوری و نوآوری، عوامل مهمی هســتند کــه در صورت 
عدم توجه به آنها، شرایط غیر قابل بازگشتی را به صنایع 
مالی تحمیل خواهد کرد و متأســفانه رگولاتــور که خود 
باید در پیشرفت این صنایع کمک کننده باشد، یکی از 

موانع اصلی و بازدارنده برای کسب وکارها جهت تغییر نگاه سنتی و توجه به نیازهای نسل 
زد است. وقتی به رفتارهای رگولاتورهایی مانند بانک مرکزی یا سازمان بورس نگاه می کنیم، 
هیچ نشانه ای از تغییر مدل های ذهنی در مدیران آنها نمی بینیم و هنوز هم مدیران نهادهای 
رگولاتور ما تلاش می کنند با آیین نامه ها، مصوبه ها و مجوزها همه چیز را مدیریت کنند و هیچ 
اعتقادی به این ندارند که به جای این همه مجوزدهی و قانون گذاری به ســمت قانون زدایی 

حرکت و دستورالعمل های اجرایی را به چهارچوب های نظارتی تبدیل کنند.
البته رگولاتورها برای حفظ ظاهر و گرفتن عکس یادگاری با ژست فناوری، حرکت های خوبی 
مانند سندباکس را نیز در صنعت بانک و بورس کشور کلید زده اند، ولی همین حرکت ها هم 
در نهایت با بی توجهی و بی میلی رگولاتورها، هیچ خروجی مملوسی نداشتند و مسکوت باقی 
ماندند. البته با ایجاد چند نئوبانک  و اقداماتی که در این زمینه در کشور انجام شده، گامی به 
سمت توجه به این نسل و برآورده شدن نیازهای آنها برداشته شده، اما همین چند نئوبانک 
نیز در یک مرحله از مســیر قفل شــده اند و به دلیل فشــارهای رگولاتور مسیر توسعه شان 

متوقف شده است.
پدید آمدن نئوبانک ها، لندتک ها و سیستم های احراز هویت دیجیتال فعالیت های خوبی 
است که متناســب با رفتار مالی و ســبک زندگی نســل جدید طراحی شــده اند، ولی کافی 
نیستند و هنوز بسیار جای کار دارند و از سوی رگولاتور نیز دچار چالش هایی هستند. عموم 
رگولاتورهای مالی کشور هیچ نیازی به نوآوری نمی بینند و همین موضوع منشاء بسیاری از 
چالش هایی است که کسب وکارهای فعال در این صنایع با آن روبه رو هستند. امیدوارم هرچه 
زودتر رگولاتورهای کشور قدرت نهفته در فناوری را درک کرده و سعی کنند تغییر و تحولات را 

بپذیرند و بخشی از داستان باشند، نه در خاطرات!
کسب وکارهای موفق و پیشرو و فراتر از آن صنایع آینده، آنهایی خواهند بود که به سرعت خود 
را با نسل جدید و تغییر و تحولات آن همراه کنند. این را بپذیرید که آنهایی برندگان 20 سال 
آینده خواهند بود که این نسل را درک می کنند و آنهایی که از این نسل و تحولات آن درکی 

ندارند، بازندگان سال های آتی خواهند بود.
به نظر می رسد مدیران صنایع مالی کشور هنوز دغدغه روشنی از نیازهای نسل زد ندارند 
و بیشتر درگیر روزمرگی های خود هستند و این دقیقاً همان جایی است که رقبایی که حتی 
فکرش را نمی کنید، زمین بازی را از آنِ خود خواهند کرد. برای مثال چرا یک اپلیکیشن بازی 
که محبوبیت بالایی دارد و نسل زدی ها روزی یک یا چند ساعت را برایش صرف می کنند، به 

یکباره نیازهای مالی کاربران خود را نیز رفع و رجوع نکند؟ 
درست است که تاکنون خیلی به موضوع نسل زد در صنایع مالی کشور پرداخته نشده، ولی 
کتاب »زیکونومی« از معدود منابع فارسی در خصوص نسل زد با نگاه به کسب وکارهاست 
که با خواندن آن می توانید درک درستی از نیازهای این نسل پیدا کنید و سپس کسب وکار 

خودتان را آماده مواجهه با این نسل کنید.
تمرکز روی نسل زد، سرمایه گذاری برای آینده ای نزدیک است و باید تغییر را هرچه سریع تر 
شروع کنید؛ تغییراتی که ابتدا باید از نوع نگاه و رویکردتان به مسائل روز شروع شود و سپس 
به مدل کسب وکارتان و سایر بخش ها تسری یابد. اینکه کسب وکار شما در آینده موفق یا 

شکست خورده باشد، بستگی به نگاه امروز شما به نسل زد دارد 

تمرکز روی نسل زد، سرمایه گذاری برای آینده ای نزدیک است

تغییر را بپذیرید
مینا حاجی

سردبیر

گفت وگوی جلد شماره 69 ماهنامه عصر تراکنش با علیرضا خداکرمی، رئیس هیئت مدیره شرکت تجارت الکترونیک پارسیان بود که سمت او به اشتباه در 
این متن »رئیس هیئت مدیره هلدینگ داده پردازی پارسیان« عنوان شده بود. سمت درست خداکرمی، »رئیس هیئت مدیره شرکت تجارت الکترونیک 

پارسیان و عضو هیئت مدیره هلدینگ داده پردازی پارسیان« است.

توضیح و اصلاح
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پشــتیبانی ســخت افزارهای فــاوا بــه 
مجموعه سرویس هایی گفته می شود که 
به نصب، نگهداری، تعمیر و به روزرسانی 
سخت افزارهایی چون کامپیوتر، سرور، 
روتر، سوئیچ، چاپگر، اسکنر، مودم و مانند آنها می پردازد. 
طبق آمار و ارقام، بازار جهانی سرویس های پشتیبانی فاوا، از 
1060 میلیارد دلار در سال 2022 به 1156 میلیارد دلار در سال 
2023 خواهد رســید و با برآورد نرخ رشد ســالانه 9 درصد تا 
سال 2032 به دو تریلیون و 514 میلیارد دلار خواهد رسید. 
دلایــل این رشــد شــتابان ارزش بازار نیــز در ســرمایه گذاری 
گسترده روی زیرساخت های فاوا به دلیل افزایش محبوبیت 
فناوری ابر، شتاب گیری رشد اقتصادی در آمریکای شمالی و 
اروپــا، افزایــش تعــداد کامپیوتر و ســامانه های هوشــمند و 
وابستگی بســیاری از مردم به آنها هنگام کرونا و پساکرونا 
خلاصه می شــود و این موارد پیشــرانه های عمده این رشد 

ارزش بازار در سطح جهانی هستند.

  عدم وجود آماری جامع از بازار ایران

اما نمی توان آمار و گزارش جامعی در زمینه  بازار پشتیبانی 
فاوا در ایران ارائه داد. یکی از دلایل این موضوع این است که 
افراد و بنگاه هایی که ســرویس های پشــتیبانی فاوا را بدون 
آمار و فاکتور و ثبت در دفاتر قانونی ارائه می دهند، مشخص 
نیســتند. ســازمان های فراوانی نیز خود دارای بخشی برای 
پشتیبانی فاوا و شبکه خود هستند که دستمزد و هزینه های 
آنها را به صورت تفکیک شده از سایر هزینه های کسب و کار 
ارائه نمی دهند. از این رو نمی توان آمار و گزارش جامعی در 

زمینه  بازار پشتیبانی فاوا در ایران ارائه داد.
با این  حال آنچه با تعمیم یافته ها و جمع بندی دیدگاه های 
دســت اندرکاران می توان گفت آن است که در ایران کاهش 
شدید ارزش ريال و چند ده برابر شدن قیمت سخت افزارهای 
الکترونیک، موجــب ناتوانی مــردم و صاحبان کســب وکار 
از خریــد ســامانه های نــو بــرای جایگزین کــردن کامپیوتــر و 
دســتگاه های هوشــمند و روتــر فرســوده شــده و به ناچــار با 
قیمت های نه چندان منطقی، تن به تعمیر و به روزرســانی 
قطعــات می دهنــد. کمبــود متخصــص دارای گواهینامــه 
صلاحیت و کوچ نیروهای متخصص آموزش دیده و مجرب، 
عدم رقابت آزاد شــرکت های سازنده در کشــور که بازار را در 
تیول شماری از واردکنندگان کالاهای بی کیفیت قرار داده، 
گارانتی های مبهم و غیرقابل پیگیری، نبود نمایندگی قانونی 
ســازندگان خارجی در کشــور، عــدم التــزام واردکنندگان به 
ارائه مســتندات راهنما و بهره برداری به زبان فارســی، نبود 
حمایت قانونی از مصرف کننده و کمبود سرویس های فروش 
اقساطی و اعتباری کامپیوتر و تجهیزات فاوا از دیگر عوامل 
عمده عدم رشد کسب و کار پشتیبانی فاوا در ایران هستند.

  راهبردهای رقابتی کردن کسب وکار پشتیبانی فاوا

راهبردهای اساســی برای رقابت پذیر کردن کسب وکارهای 

پشتیبانی فاوا، جدا از راهبردهای ملی نیست و در حقیقت زیرساخت هر مدل توسعه 
اقتصادی به شمار می روند؛ تحول اقتصادی برای تقویت ارزش پول ملی به جای سفته بازی 
و ناگزیر کردن مردم به خرید ملک و ارز و طلا برای حفظ نســبی قدرت خرید، بازگرداندن 
اعتبار و آبرو به بازار سهام، برچیدن تحریم ها، حمایت عملی از سرمایه گذاری خارجی و 
سرمایه گذاران بخش خصوصی، رفع موانع پیوستن به سازمان تجارت جهانی و پیمان های 
منطقه ای و... از جمله این راهبردهای ملی هســتند که شــاخص های کلیدی کسب وکار 
پشتیبانی فاوا را در کنار شاخص های کلیدی هزاران کسب وکار دیگر به صورتی چشم گیر 

بهبود می بخشند.

  پیش نیازهای راهبردهای سازمانی

در ادامه شــماری از راهبردهایی را که مدیران ارشد کسب وکارهای پشتیبانی فاوا باید در 
سازمان متبوع خود در پیش گیرند و با تدابیر و فرایندهای سنجیده و همسو این راهبردها 
را پیاده سازی کنند، ارائه داده ام، اما موفقیت آنها در گرو پیش نیازهایی است که در ادامه 

به آنها می پردازم.

طراحی-بازمهندسی زنجیره ارزش
مهم ترین پرسشی که زنجیره تأمین باید به آن پاسخ دهد این است که سازمان چگونه 
و چه ارزشی برای مشتری می آفریند. در بازمهندسی زنجیره  ارزش، تمرکز اصلی بر آن 

است که چگونه با هزینه  کمتر ارزش بیشتری به مشتری منتقل می شود.
تغییر نیازها و تغییر در نگرش جامعه به ارزش های تولیدی آن کسب وکار در طول زمانی 
که از طراحی زنجیره ارزش گذشــته، هر چند ســال یک بار نیاز به بازمهندســی زنجیره  
ارزش را آشکار می کند. هنگام بازمهندسی زنجیره  ارزش معمولاً تمرکز بر تعریف جدید 
از ارزش ها این است که چگونه ارزش های بیشتری را می توان با هزینه  کمتر به مشتری 

منتقل کرد.

طراحی-بازمهندسی زنجیره تأمین
زنجیــره  تأمین روایت گام های شــکل گیری یــک کالا یا ســرویس از مواد خــام یا محصول 
نیمه آماده تا توزیع کالای آماده  فروش یا ارائه سرویس است. زنجیره  تأمین سرویس ها بر 
خلاف زنجیره  تأمین کالا، تنها از یک مدل )MTO )Make-to-Order برخوردارند که به 
معنی آن است که سرویس تنها هنگامی تولید و ارائه می شود که قراردادی برای آن امضا 

شده باشد.
راهبردهای سازمانی توسعه و افزایش رقابت پذیری در شرکت های پشتیبانی فاوا به شرح 

زیر است:
 ایجاد اتحادیه صنفی که بتواند بازتاب نیرومندی از خواسته های شرکت های پشتیبان 
فاوا در نهادهای قانون گذار، بانک، بیمه، گمرک و... باشد )هم اکنون اتحادیه صنفی فناوران 
رایانه تهران وجود دارد، اما گرایش آن بیشتر در زمینه صنف فروشندگان و ارائه دهندگان 

خدمات B2C است و صدای چندانی برای صنف B2B از آن شنیده نمی شود(؛
 آموزش و پیاده ســازی اســتانداردهای ســری ISO/IEC 20000 )یا دیگر استانداردها و 
چهارچوب های پیاده سازی ITSM در کسب وکار و پایش مداوم رعایت آن در کسب وکار(؛

 امکان سنجی و گسترش مدل های کسب وکار از B2B بهB2G و B2C؛
کاهش هزینه ها از جمله با حداکثر استفاده از فناوری های نوین، برون سپاری حداکثری با 
استفاده از فرایندهای )Business Process as a Service( BPaaS موجود در بازار )مانند 
انتقــال وظایف مرکز تماس درون ســازمانی به شــرکت های تخصصی کال ســنتر، انتقال 

وظایف بخش ترابری سازمان به تاکسی اینترنتی سازمانی و...(؛
 ســطح بندی خدمات با تأکید بر گسترش امکان حل مشکل مشــتریان در پایین ترین 

سطوح ممکن؛ از جمله با استفاده از ربات پاسخگو و هوش مصنوعی؛
 تدبیر برای عقد قراردادهای تأمین قطعات مرغوب با کمترین واسطه 

روند رو به رشد بازار پشتیبانی فاوا در دنیا و چالش های آن در کشور

جا ماندن ایران از رشد جهانی

علی چهارلنگی
مدیرعامل 

شرکت توسعه 
فناوری اطلاعات 

خوارزمی
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سبحانیان؛ رئیس جدید سازمان 
امور مالیاتی

سخنگوی دولت از تغییراتی در  ۲۷
فروردین

کابینه دولت سیزدهم خبر داد 
کــه طبــق آن، میرکاظمــی از 
سمت ریاست بر سازمان برنامه وبودجه برکنار 
و داوود منظور جانشین او شد. حالا با مصوبه 
هیئت وزیران، ســیدمحمدهادی سبحانیان 
به عنوان رئیس ســازمان امور مالیاتی کشــور 

انتخاب شد.

دولتی ها از طی کردن تشریفات 
الکترونیکی مستثنی شدند

مرکز ملی پایش و بهبود محیط  ۲۸
فروردین

کسب وکار با صدور اطلاعیه ای 
خطاب بــه تمام مراجــع صدور 
مجوز و مؤسسات دولتی و نهادهای عمومی 
غیردولتیِ متقاضی مجوز اعلام کرد از آنجا که 
امکان احــراز هویت غیرحضوری این دســت 
متقاضیــان در پنجــره ملــی خدمــات دولــت 
هوشــمند وجود ندارد، تــا اطلاع ثانــوی ثبت 
درخواســت و فرایند صدور مجوز کسب وکار 
بــرای مؤسســات دولتــی و نهادهــای عمومی 
غیردولتــی، از مســیر خــارج از درگاه ملــی و 

به صورت حضوری انجام می شود.

برگزاری مجمع  عمومی سال مالی 
۱۴۰۱ پرداخت الکترونیک سداد

مجمع  عمومــی عادی ســالانه  ۲۹
فروردین

شــرکت پرداخــت الکترونیــک 
 29 سه شــنبه  روز  ســداد، 

فروردین ماه 1402 برگزار شد و صورت های مالی 
منتهــی بــه 30 آذر 1401 پــس از ارائــه گــزارش 
حسابرس رسمی به تأیید سهام داران رسید و 
بر اســاس صورت های مالی ارائه شــده، درآمد 
حاصل از ارائه خدمات توسط سداد 27 درصد 
نسبت به سال مالی 1400 افزایش  یافته است.

اختلال درگاه ملی مجوزها

در حالی  که رئیس اتاق اصناف  ۳۱
فروردین

از قطعی درگاه ملی مجوزها در 
روز 30 فروردیــن خبــر داده و 
می گویــد کــه طــی کمتــر از 20 روز کاری 
فروردین ماه، ســامانه درگاه ملــی مجوزها پنج 
روز قطــع بــوده و روزهــای دیگــر نیــز اختــلال 
داشــته؛ رئیــس مرکــز پایــش بهبــود محیــط 
کســب وکار، قطعی ســامانه در 30 فروردین را 
ناشــی از مشــکل فنی؛ آن هم فقط برای یک 
ســاعت دانســته و باقــی صحبت هــای اتــاق 
اصنــاف را دروغ پراکنــی صاحبــان امضاهــای 
طلایی ازدســت رفته اعلام می کند. در همین 
راســتا رئیس اتــاق اصنــاف اختــلال و قطعی 
پی درپی ســامانه درگاه ملی مجوزها را ســبب 
کاهش چشم گیر تعداد صدور پروانه کسب 

عنوان کرده است.

پیشنهاد مجلس برای رفع چالش 
مالیات خانه های خالی

مرکــز پژوهش هــای مجلس در  ۱
اردیبهشت

گزارشــی بــه بررســی الزامــات 
اجرایــی قانــون مالیــات بــر 
خانه های خالی پرداخت که طبق آن، تکمیل 
ســامانه املاک و اســکان اولین قدم برای رفع 
مهم ترین چالش اجرای این قانون )شناسایی 
خانه هــای خالــی( اســت. مرکــز پژوهش های 
مجلس پیشــنهاد داده کــه در گام اول اجرای 
قانــون مالیات بــر خانه های خالــی و به منظور 
تکمیل تدریجی سامانه املاک و اسکان، صرفاً 
اطلاعات خوداظهاری افراد مــلاک قرار گیرد، 
اما لازم اســت با ضمانت اجراهای موجود در 

قانون به  مرور این سامانه تکمیل تر شود.

اتصال ۱۵ هزار فروشگاه به سامانه 
شفافیت فروشگاهی

تاکنــون نزدیــک بــه 15 هــزار  ۲
اردیبهشت

فروشگاه به ســامانه شفافیت 
فروشــگاهی متصل شــده اند. 
معاون تجارت و خدمات وزیر صمت با اشاره 
به این موضوع گفت: »اولین بخش این طرح 
در حوزه کالای خواربارفروشی و سوپرمارکتی یا 
تندمصرف اجرا شده است. در حوزه کالاهای 
ســوپرمارکتی بیــش از 11 هــزار فروشــگاه بــه 
سامانه شفافیت فروشگاهی متصل هستند 
که 9600 فروشــگاه به صورت آنلاین اطلاعات 
خــود را ارســال می کننــد.« طبــق اعــلام وزیــر 
صنعت، معدن و تجارت، ســامانه شــفافیت 
فروشگاهی حلقه پایانی سامانه جامع تجارت 

مروری بر مهم ترین اخبار و تحولات اخیر صنعت فناوری های مالی کشور

اصلاح نظام کارمزد؛ دمی تازه 
در شبکه بانکی و پرداخت

موضوع بحث برانگیز اردیبهشت ماه در صنعت بانکی و پرداخت کشور، مربوط به اصلاح نظام کارمزد بود. چند سالی   
بود که بحث اصــلاح نظــام کارمزد پشــت وعده های مســئولان بایگانی شــده بــود، امــا فروردین ماه زمزمه هــای صدور 
دستورالعمل اصلاح از سوی بانک مرکزی قوت گرفت و در نهایت اردیبهشت ماه بانک مرکزی بخشنامه ابلاغی کارمزد 
خدمات بانکی ریالی و الکترونیکی را به روزرسانی کرد. از دیگر اخبار مهم در این ماه مهلت شش ماهه رئیس کل بانک 
مرکزی به بانک های ناتراز بود تا معضل اصلی شان را که تأثیر نامطلوبی در شاخص های کلان اقتصادی دارد، برطرف کنند؛ در غیر این 
صورت بانک باید به ســمت انحلال برود. اردیبهشــت ماه هم مانند ماه گذشته شــاهد انتصابات زیادی بودیم؛ برای مثال فرهاد فائز، 
سرپرست شرکت شاپرک؛ ابوالفضل نجارزاده، مدیرعامل بانک ملی ایران و سیدمحمدهادی سبحانیان نیز رئیس سازمان امور مالیاتی 
کشور شــد. همچنین فاطمی امین با ۱۶۲ رأی موافق از صندلی ریاســت وزارت صمت برکنار شــد. در ادامه مهم ترین اخبار فروردین و 

اردیبهشت ۱۴۰۲ را می خوانید.

زهرا  قربانی
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  بی توجهی بانک ها و عدم مطالبه بازار

مهــدی عبــادی، مدیرعامل ونــدار درباره عدم توســعه 
زیرســاخت دایرکت دبیت در کشــور ابتدا به پیشــینه 
صنعــت پرداخت کشــور اشــاره می کنــد. به گفتــه او، 
به طــور کلــی دو نــوع تراکنــش به صــورت کلان وجــود 

دارد؛ تراکنش هــای مبتنــی بــر کارت و تراکنش های 
مبتنــی بــر حســاب. بــا توجــه بــه پیشــینه ای که 
ایران داشــته از حدود ســال 1380 تمرکز اصلی 
صنعــت پرداخت روی تراکنش هــای مبتنی بر 
کارت گذاشته شــد و بدین صورت شرکت های 
پرداختــی بــه وجــود آمدند کــه بــه پی اس پی ها 

تبدیل شــدند و ســپس شرکت شــاپرک تأسیس 
شد تا این تراکنش ها را مدیریت کند. او می گوید: 

»به نظــر می آیــد بــازار پرداخت ایــران از آن 
زمــان تمرکــز خــود را روی ایجــاد 

زیرســاخت های تراکنش های 
مبتنــی بــر کارت گذاشــت 
و زیرســاخت های مــورد 
نیــاز بــرای تراکنش هــای 
مبتنــی بــر حســاب کــه 
از  یکــی  دایرکت دبیــت 
آنهاســت، در ایران توسعه 

داده نشــد. ایــن موضــوع چنــد دلیــل می توانــد داشــته باشــد. یکــی بی توجهــی 
بانک هــا و شــرکت های پرداخــت بــه ایــن نــوع از تراکنش هاســت و دیگــری اینکــه 
بازار چنین تراکنش هایی را مطالبه نکرده بود. توجه داشــته باشــید که در دنیا اگر 
ســرویس دایرکت دبیت نقش بســیار پررنگی بازی می  کند، به این دلیل اســت که 
کسب وکارهای مبتنی بر حق  اشتراک تعدادشــان به شدت زیاد است 
و برای ســرویس های حق  اشــتراک، تراکنش های مبتنــی بر کارت 
کارکــردی نــدارد. بــا این حــال عمــده دلیلــی کــه دایرکت دبیت 
در ایران رشــد نکــرد، به ایــن خاطر اســت که زیرســاخت های 
تراکنش های مبتنی بر حساب در بانک ها توسعه پیدا نکرده 

است.«
طبق صحبت های عبادی، در حال حاضر تنها 16 بانک  کشــور 
زیرساخت دایرکت دبیت را توســعه داده اند که وندار زیرساخت 
این بانک ها را به مشتریان ارائه می دهد. 14 بانک دیگر در کشور 
هستند که هنوز زیرســاخت های تراکنش های مبتنی بر حساب را 
ایجاد نکرده اند و آن 16 بانک نیز به شدت روی این حوزه 
کم کار کرده اند و هنوز جای کار بسیار زیادی برای 

توسعه آن وجود دارد.
فرشــاد صفــری، معاون توســعه کســب وکار 
فرابوم نیز درباره چالش هایی که ســرویس 
دایرکت دبیــت بــا آنهــا روبه روســت و 
باعث شــده آن طور که باید این سرویس 
در کشــور رشــد و توســعه پیــدا نکنــد، 

بررسی ابعاد، چالش ها و وضعیت دایرکت دبیت در کشور و دنیا در گفت وگو با فعالان این حوزه

رقیبی برای 
درگاه پرداخت

باور کنید یا نه، سرویس دایرکت دبیت در سال ۱9۶۴ در بریتانیا به دلیل نیاز به جمع آوری پول از هزاران خرده فروش بستنی 
متولد شد؛ هنگامی که این ایده برای اولین بار توسعه یافت، روش های پرداخت، به پول نقد، چک و حضور در بانک ها محدود 
می شدند. تا اینکه آلستر هانتون، مدیر اجرایی غول کالاهای مصرفی یونیلور، راه حلی ارائه داد. چرا از مشتریان مجوزی دریافت 
نشود تا مبالغ مورد نظر مستقیماً از حساب های بانکی شان دریافت شــود؟ هانتون با الهام از نیاز یونیلور به دریافت پول از 
فروشندگان بستنی، یک فرایند »انتقال پول خودکار« را ابداع کرد تا امکان دریافت مبالغ مختلف را در زمان های متغیر به صورت منظم فراهم 
آورد؛ یک ایده ساده، اما ایده ای که سیستم بانکی آن روز را شوکه کرد. سیستم بانکی در آن زمان هم به اندازه امروز در برابر تغییرات مقاوم بود، 
اما با وجود مقاومت شدید، یونیلور به برنامه خود برای اتوماسیون جمع آوری پول نقد ادامه داد تا اینکه این روش انقلابی چهار بعد کاملاً کاربردی 
شد. در سال ۱97۰ سرویس دایرکت دبیت پذیرفته شد و در خارج از محدوده یونیلور نیز محبوبیت پیدا کرد. امروزه، تقریباً 5۰ سال پس از شروع 
استفاده از این سرویس، از هر ۱۰ بزرگسال بریتانیایی، 9 نفر به طور منظم پرداخت هایشان را از طریق دایرکت دبیت انجام می دهند و از هر چهار 
قبض خانگی، سه قبض با این روش پرداخت می شود. با اینکه از شروع و همه گیری استفاده از این سرویس در دنیا سال های زیادی می گذرد، 
اما این ســرویس در ایران تقریباً در ابتدای راه خود و با موانعی برای توسعه همراه است؛ سرویســی که مزیت های زیادی نسبت به درگاه های 
پرداخت که اســتفاده از آنها در کشــور متداول اســت، دارد و حتی می تواند رقیبی برای آن نیز محسوب شــود. در گفت وگو با مهدی عبادی، 
مدیرعامل وندار؛ سعید قدوسی نژاد، مدیرعامل فینوتک؛ علی اکبر فراهانی، مدیرعامل شرکت آسان پرداخت پرشین و فرشاد صفری، معاون 

توسعه کسب وکار فرابوم به وضعیت این سرویس در کشور پرداختیم.

مینا حاجی

مهدی عبادی، مدیرعامل وندار
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راهی که تغییرات کارمزد خدمات بانکی در ۲۲ سال گذشته رفته است

دو ده و اندی 
جدال

۱۳۸۷
 اوایل آذرماه، بانک مرکزی بعد از 

هفت سال عدم تغییر در کارمزد خدمات 
بانکی ریالی و الکترونیکی به درخواست 

بانک ها به آنها اجازه داد این کارمزدها 
را تا سقف مجاز تعیین شده در همان 

سال افزایش دهند. در این سال دریافت 
کارمزد از مشتریان بابت پرداخت 

اینترنتی قبوض آب، برق، گاز و تلفن 
ممنوع شد. 

 دیوان عدالت اداری در این سال 
در پاسخ به شکایتی مبنی بر ابطال 

بخشنامه افزایش کارمزد خدمات بانکی 
به دلیل بالا بودن نرخ های تعیین شده با 
اشاره به ضرورت به روزرسانی  نرخ ها به 

عدم ابطال این بخشنامه رأی داد.

۱۳۸۶
  اداره نظارت بر بانک های بانک 

مرکزی در نیمه مهرماه در بخشنامه ای 
به شبکه بانکی کارمزد خدمات 

بانکی، آن هم فقط در قسمت ارزی را 
به روزرسانی کرد.

۱۳۸۰
  بانک مرکزی در این سال تعرفه 

خدمات بانکی را تغییر داد و در 
بخشنامه ای افزایش کارمزد خدمات 
بانکی ریالی و الکترونیکی را به شبکه 

بانکی ابلاغ کرد.

۱۳۸۸
  دوم اردیبهشت ماه، سقف کارمزد 

خدمات بانکی ریالی و الکترونیکی 
تعیین شده در سال 1387 مجدداً 

اصلاح و به شبکه بانکی کشور ابلاغ 
شد.

۱۳۹۱
 تیرماه، اداره نظارت بر بانک های 

بانک مرکزی كارمزد خدمات دریافت 
حضوری قبوض آب، برق، تلفن، 

شهرداری، راهنمایی و رانندگی و... را به 
جدول ردیف 9 كارمزد خدمات بانكی 

ریالی )سایر خدمات( اضافه کرد.

 در این سال کارمزد خدمات بانکی 
ریالی اصلاح شد، اما کارمزد خدمات 

بانکداری الکترونیک نسبت به آخرین 
اصلاح در سال 1388 تغییری نکرد.

بانک مرکزی ۱7 اردیبهشت ماه سال جاری بعد از گذشت سه  سال کارمزد خدمات بانکی ریالی و الکترونیکی را به روزرسانی 
کرد. بر اساس جداول آخرین بخشنامه بانک مرکزی، سقف کارمزد ۱۲ خدمت از ۲۸ خدمت الکترونیکی بانک ها به صورت 
میانگین حدود ۲۰ درصد افزایش داشته و ۱۴ خدمت بانکی الکترونیکی جدید در جدول کارمزد سال ۱۴۰۲ بانک مرکزی تعریف 
شده است. در جدول کارمزد به روزرسانی شده جدید در مقایسه با آخرین نسخه )سال ۱۳99( خدماتی همچون فعال سازی 
همراه بانک و اینترنت بانک، ثبت و انتقال چک در سامانه صیاد، صدور سفته و برات الکترونیکی به خدمات الکترونیکی اضافه و برای آنها 
کارمزد تعیین شده است. همچنین دریافت کارمزد از پذیرنده ها در آخرین به روزرسانی بانک مرکزی رسماً ابلاغ شده است. در این مطلب مروری 

داریم بر بزنگاه های تاریخی اصلاح کارمزد در بیش از دو دهه اخیر.

طهورا 
آدینه وند
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بررسی آمادگی صنعت بانکی کشور برای جذب نسل جدید مشتریان شان

جاماندن بانک ها از نسل 
زد و خواسته هایشان

جمعیت شناسان، متولدان دوره های مختلف تاریخی را بر اساس تغییرات اساسی در شیوه زندگی آنها تقسیم بندی می کنند. 
بر این اساس، نسل های مختلف با نام هایی مانند X، Y، Z و آلفا نامیده می شوند. نسل زد پدیده ای جهانی است و بر بستر 
تحولات و پیشرفت های فناورانه جهان تعریف شده است. اساس تفاوت زومرها و ایگرگی ها در این است که »مجازی« در دنیای 
ایگرگی ها متولد شد و زومرها خود در »مجازی« متولد شدند. در نتیجه ویژگی های هویتی، خواسته  ها و تجاربی دارند که با نسل 
قبل از خود متفاوت است. توجه به ویژگی های این نسل و خواسته هایش، مسئله ای است که نادیده  گرفتن آن در سیاست گذاری های خرد و 
کلان به نارضایتی آنها و از دست رفتن امکان های توسعه منجر می شود. نسل زد در جهان، محصول تغییر پارادایمی است که انسان متناسب 
با خود را نیز برساخت کرده است. در حالی که نسل زد در ایران، گرچه به لحاظ هویتی دنباله رو همان پارادایم است، اما به لحاظ جغرافیایی در 
سرزمینی زندگی می کند که هنوز آن طور که باید دچار چرخش پارادایمی نشده و توان پاسخگویی به مطالبات این نسل را ندارد. این عدم توانایی، 
در صنعت بانکی و پرداخت کشــور نیز دیده می شــود. بنا به گفته های فعالان این صنعت، گرچه قدم های کوچکی برای پیوســتن به پارادایم 
دیجیتالی شدن و پاسخگویی به نیازهای نسل زد که مشتریان آینده بانک ها هستند، برداشته شده، اما هنوز در ابتدای راه هستیم. در این شماره 
از ماهنامه عصر تراکنش به سراغ مهدی طالب، رئیس اداره فناوری های نوین شرکت فام؛ لیلا پاکروان نژاد، مدیر محصول بانکداری دیجیتال 
داتین و فرشید اردوانی، قائم مقام مدیرعامل ارتباط فردا رفتیم تا با آنها درباره آمادگی شبکه بانکی و پرداخت کشور برای ارائه خدمت به نسل 

زد و چالش های موجود صحبت کنیم.

نیلوفر نادری

از راست به چپ
فرشید اردوانی
مهدی طالب
لیلا پاکروان نژاد
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گزارش

 جعفر محمدی و علی عمیدی در گفت وگو با عصر تراکنش
درباره وضعیت تأمین مالی جمعی در ایران و چالش های آن می گویند

 رگولاتور؛ بزرگ ترین
مانع توسعه در ایران

تأمین مالی جمعی یکی از رویکردهای نوین در حوزه سرمایه گذاری است که با هدف تأمین منابع مالی لازم برای راه اندازی و توسعه 
کسب وکارهای نوپا از طریق مشارکت جمعی افراد به وجود آمده است. تأمین مالی جمعی در ایران از سال ۱۳97 وارد ادبیات مالی 
و سرمایه گذاری کشــور شد و در این سال دســتورالعمل آن از ســوی شــورای عالی بورس و اوراق بهادار به تصویب رسید و پس از 
نهایی شدن سازوکارهای اجرایی و نیز مشخص شدن ارکان و بازیگران مختلف آن، در سال ۱۳99 اولین طرح های تأمین مالی جمعی 
آغاز به جمع آوری منابع مورد نیاز پروژه ها از عموم مردم کردند. بنا بر صحبت های فعالان این حوزه،  استفاده از این ابزار در وضعیت اقتصاد تورمی 
و کاهش تولیدات داخلی می تواند نقش مهمی در برگرداندن رونق به تولیدات کشور و کاهش نسبی نرخ تورم داشته باشد. با این وجود رگولاتور در 
ایران مسیر توسعه این ابزار را تسهیل نمی کند و با شناخت نادرستی که از فلسفه وجودی شکل گیری آن دارد، قاعده بازی در این میدان را به گونه ای 
چیده که هیچ تناسبی با علت ساخت این ابزار و کارکردهایش ندارد. آنها معتقدند که این ابزار در وضعیت کنونی اقتصاد کشور و قوانین دست وپاگیر 
بانک ها و مؤسسات مالی برای سرمایه گذاری و ارائه وام به کسب وکارهای نوپا، پدیده ای گریزناپذیر است که دیر یا زود پذیرفته می شود و این پذیرش 
هرچه دیرتر اتفاق بیفتد، امکان های بیشــتری را که برای توســعه کشــور وجود دارد، از بین می برد. در این مطلب در گفت وگو با جعفر محمدی، 

مدیرعامل دونگی و علی عمیدی، مدیرعامل کارن کراد درباره وضعیت کنونی تأمین مالی جمعی در ایران و چالش های آن صحبت کردیم.

نیلوفر نادری

از راست به چپ
علی عمیدی 
جعفر محمدی
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بررسی وضعیت رمیتنس در جهان و چالش های توسعه این حوزه در کشور

سردرگمی 
کسب وکارهای رمیتنسی

رمیتنس، حوزه ای است که در دنیا شکل گرفت تا نقل وانتقال پول به صورت بین المللی را آسان تر و البته ارزان تر کند، اما در ایران 
آن طور که باید توسعه پیدا نکرده است. در چند سال گذشته در کشور استارتاپ ها و کسب وکارهایی در این حوزه شروع به فعالیت 
کرده اند و با اینکه تعدادشان کم است، اما در تلاش هستند تا بتوانند نیاز افراد به خدمات این حوزه را بر طرف کنند و وسعت کار 
خود را با تسهیل قوانین داخلی افزایش دهند. اینکه وضعیت این حوزه در دنیا چگونه است و در کشور چه وضعیتی را شاهد 
هستیم، دلیلی شد تا در گفت وگو با دو فعال حوزه رمیتنس در کشور به این موضوع بپردازیم. به طور کلی به پولی که کارگران خارجی برای خانواده های 
خود ارسال می کنند، رمیتنس گفته می شود و چون هزینه ارسال این پول ها از طریق راه های سنتی زیاد است، استارتاپ ها و کسب وکارهایی در دنیا 
شکل گرفته اند که این فرایند را آسان کرده و هزینه آن را برای کارگران کاهش می دهند. اما وقتی به این بازار در ایران نگاه می کنیم، متوجه می شویم 
که رمیتنس در ایران با این مفهوم و معنی استفاده نمی شود و کسب وکارهایی که در سال های اخیر شروع به فعالیت در این زمینه کرده اند، رمیتنسی 
مانند دنیا انجام نمی دهند. البته نیازهای افراد در ایران نیز با نیاز افراد در دنیا فرق می کند. عمده نیازی که در ایران وجود دارد، شاید این باشد که 
به طور  مثال، یک ایرانی وارد سایتی می شود و به صفحه پرداختی می رسد که داخل آن لوگوهای ویزاکارت، مسترکارت یا پی پال به چشم می خورد. 
ایرانی ها در این نقطه به بن بست می رسند، اما راه حل این موضوع، کسب وکارهای فین تک ارزی هستند که با ابزارها و خدماتی که دارند، امکان 
استفاده از خدمات آن وب سایت را در اختیار مشتریان قرار می دهند. در ادامه نگاهی به آمار و ارقامی از حوزه رمیتنس در دنیا داریم و به چالش های 

این حوزه در ایران می پردازیم.
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 حجت الله فرهنگیان، مدیرعامل شرکت رایان هم افزا
 از رگولاتوری خاص کشور و تأثیر آن بر فاصله بازار سرمایه ایران و دنیا می گوید

می خواهیم بر لبه 
فناوری بنشینیم مینا حاجی

عکس: مریم سعیدپور
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کسبوکار

مصطفی قمری، رئیس هیئت مدیره بینوست درباره مأموریت اصلی این شرکت مطرح کرد

 ارائه تحلیل های
 کلان و عقلایی

همزمان با رشد اکوسیســتم رمزارز در کشــور، شرکت های مشــاوره نیز در این حوزه فعال شــده اند و کار مدیریت ســرمایه را برای 
سرمایه گذاران این بازار انجام می دهند. یکی از شرکت های فعال در زمینه مشاوره مدیریت سرمایه در بازار رمزارز در کشور، بینوست 
است؛ شرکتی که فعالیت خود را از سال ۱۳9۸ آغاز کرد تا با ارائه صندوق های سرمایه گذاری متنوع این امکان را به افراد بدهد که 
بهترین تصمیم را برای سرمایه گذاری در بازار کریپتو بگیرند. در همین راستا بینوست ماشین که یکی از محصولات مهم این شرکت 
است، یک تحلیلگر داده مالی مبتنی بر هوش مصنوعی است که با حذف خطاها و احساسات انسانی، ریسک بازار را کنترل و به مدیریت بهینه و 
Rational )عقلایی( صندوق ها کمک می کند. مصطفی قمری، رئیس هیئت مدیره بینوست مأموریت اصلی بینوست را نه پیش بینی کوتاه مدت 
قیمت رمزارزها، بلکه ارائه راهکارهای به روز و امن برای حضور در بازار رمزارزها با تحلیل هایی بلندمدت و عقلایی می داند. در گفت وگویی که با مصطفی 

قمری داشتیم، به نحوه شکل گیری این شرکت، عملکرد و چشم انداز آن پرداختیم. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.

را انتخاب کنیم؛ با این فرض که هر کلاس دارایی جدید 
نیازمند صنعت مدیریت دارایی است و تصمیم گرفتیم 
عاقبت اندیشی کنیم و پیش از پررنگ شدن این نیازهای 
جدید و ارائه راهکارهای متفاوت، ســرویس های خود را 
توسعه دهیم و تجربه زیسته بیشتری داشته باشیم.«

  کت و تی شرت!

او توضیح می دهــد که این تجربه به دســت آمده چیزی 
نیســت که با پول کپــی شــود و صبــر عنصر اصلــی آن 

  آماده برای حضور در آینده

بینوست شرکتی فعال در زمینه مشاوره مدیریت سرمایه در بازار کریپتو است که فعالیت 
خود را از سال 1398 آغاز کرده است. مصطفی قمری، رئیس هیئت مدیره بینوست درباره 
شــکل گیری و فعالیت های این شــرکت می گوید: »ما در ابتدا یک صرافی رمزارزی به اســم 
کریپتا داشتیم. پس از مدتی تصمیم گرفتیم کریپتا را متوقف و بینوست را تأسیس کنیم. 
نکته اول اینکه هسته اصلی توانایی هایمان فنی نبود و نیاز اصلی یک صرافی در سال های 
ابتدایی مباحث فنی است و آن تیم هایی که توانایی فنی بالایی ندارند، نمی توانند رشد کنند. 
نکته دوم اینکه بر این باور بودیم که رشــد بــازار رمزارزها به معنی ورود ســرمایه های زیاد به 
این بازار و به تبع آن ایجاد نیازهای جدید خواهد بود. ترجیح دادیم صنعت مدیریت دارایی 
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 در گفت وگو با ابراهیم محمدی،  مدیرعامل هلدینگ تفاس 
درباره حرکت بانک سینا به سمت تحول دیجیتال مطرح شد

 مسیر گریزناپذیر 
جهان فردا

بانک سینا از آن دست بانک هایی است که اخیراً تحول دیجیتال به استراتژی مهمی برایش تبدیل شده و در این راستا در سال 
۱۴۰۱ هلدینگ فناوری اطلاعات خود را برای قدم نهادن در این مسیر تحولی ایجاد کرده است؛ هلدینگی که به دنبال یکپارچه سازی 
و هم راستایی فعالیت های بانک سینا در حوزه فناوری اطلاعات است. ابراهیم محمدی، مدیرعامل تفاس می گوید که این هلدینگ 
در حال حاضر بر چهار مأموریت اصلی متمرکز است؛ سامان دهی شرکت های زیرمجموعه ، توسعه نرم افزارهای مورد نظر بانک، 
پیشبرد طرح تحول بانک و حضور در حوزه های فین تک و تجارت الکترونیکی مانند  BNPL. در گفت وگویی که با محمدی داشتیم، از دلیل شکل گیری 
این هلدینگ، چالش ها و برنامه هایی که دارند، پرسیدیم. محمدی که معتقد است دیجیتالی شدن مسیر گریزناپذیر پیش روی همه کسب وکارهایی 
است که می خواهند در جهان فردا باقی بمانند، می گوید بانک سینا در حال طراحی و ساخت نرم افزارهایی مانند سیبانک است که دسترسی به 
تمام خدمات بانکی و پرداختی را بدون محدودیت زمانی و مکانی، از طریق یک اپلیکیشن برای مشتریان فراهم می کند. در ادامه گزارشی از گفت وگوی 

عصر تراکنش را با ابراهیم محمدی می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی
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در گفت وگو با حمیدرضا نائینی، مدیرعامل گروه انفورماتیک راهبر 
درباره چشم انداز این هلدینگ تا سال ۱۴۰۴ مطرح شد

دستیابی به گردش مالی 
سه هزار میلیارد تومانی

خدمات انفورماتیک راهبر یکی از قدیمی ترین هلدینگ های ICT کشور است که از اواخر سال ۱۴۰۰ بر توسعه کسب وکار و افزایش 
درآمدهای اجرایی اش متمرکز بوده اســت. حمیدرضا نائینی، مدیرعامل این هلدینگ در حال حاضر مشتریان اصلی راهبر را 
بازیگران صنعت اپراتوری دولت الکترونیک می داند و بیان می کند که علاقه زیادی به حضور در حوزه های غیربانکی نیز دارند. این 
شرکت در حال حاضر چهار زیرمجموعه و دو کسب وکار مستقل دارد که به تازگی به معتمد مالیاتی و اپراتور اول گذرگاه عمومی 
خدمات دولت نیز تبدیل شده اند که حضور در این مسیرها بی چالش نیز نبوده است. به گفته نائینی، از جمله این چالش ها می توان به مسائل 
مربوط به تنظیم گری و  تسهیل گری و رفع موانع برای رشد بعضی از کسب وکارهای گروه که جدید هستند، از قبیلTSP، PGSB، نوسان نرخ ارز و 
قانون گذاری اشاره کرد. بنا بر صحبت های او، راهبر قصد رقابت با شرکت های فعال ICT کوچک را ندارد و از تعامل و مشارکت با آنها در زنجیره ارزش 
خود استقبال می کند. او راهبر را شرکتی باتجربه در راستای همکاری با حاکمیت می داند و معتقد است علاوه بر اینکه ساختار و نیازهای این بخش 
را می داند،  مورد اعتماد آنها نیز هست. در این شماره از ماهنامه عصر تراکنش به سراغ حمیدرضا نائینی، مدیرعامل گروه انفورماتیک راهبر رفتیم 

تا درباره عملکرد، برنامه ها و چالش های آنها صحبت کنیم. در ادامه گزارشی از این گفت وگو را می خوانید.
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محمد صادقی از مسیر زندگی حرفه ای اش و لزوم سخت کوشی در مراحل مختلف زندگی می گوید

واقعیت با تصورات 
ذهنی ما متفاوت است

محمد صادقی در سال ۱۳5۴ در خانواده ای پرجمعیت در قوچان به دنیا آمد و در جوانی به منظور تحصیل در رشته مهندسی 
نرم افزار به اصرار پدرش به تهران آمد و این مهاجرت سرآغاز مسیر جدیدی شد که طبق گفته خودش در تصوراتش نیز نمی گنجید؛ 
مهاجرت، تحصیل در رشته مهندسی نرم افزار، استخدام در شرکت داده پردازی، ازدواج و ماندن همیشگی در تهران. او که تجربه 
فعالیت در شرکت های داده پردازی ایران، شرکت کاسپین، شرکت اسوه، شرکت ســامانه های بزرگ فردا، شرکت توسن و بانک 
اقتصاد نوین برای تولید و پیاده سازی/ بومی سازی سامانه های کربنکینگ بانک های رفاه، تجارت، دی، ملی، پست بانک، تعاون اسلامی عراق و 
اقتصاد نوین را دارد، هم اکنون مدیرعامل شرکت بهسازان ملت است تا با استفاده از تجارب خود، به توسعه بخش فناورانه بانک ملت کمک کند. 
صادقی، تخصص، تعهد، کار تیمی، صبوری و سخت کوشی را از جمله عناصر مهم موفقیت در هر کاری می داند و معتقد است سخت کوشی که 
از پدر کشاورزش و برنامه ریزی و مدیریتی که از مادر خانه دارش یاد گرفته، عامل موفقیتش شده است. در این شماره از ماهنامه عصر تراکنش به 

سراغ محمد صادقی، مدیرعامل شرکت بهسازان ملت رفتیم تا روایتگر زندگی شخصی و حرفه ای اش باشیم.

عکس: نسیم اعتمادی

نیلوفر نادری
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مروری بر مسیری که پروژه عوارض الکترونیکی آزادراه ها تاکنون طی کرده است

 قطاری در انتظار 
رسیدن به مقصد

پروژه عوارض الکترونیکی آزادراه های کشور از سال ۱۳9۱ تاکنون در پیچ وخم اجراست و در این مدت با گذشت یک دهه تقریباً ۱5 
آزادراه به شبکه اخذ عوارض الکترونیکی متصل شده اند و در ۱۳ آزادراه همچنان به صورت سنتی عوارض پرداخت می شود. در 
این زمینه از عدم استقبال مردم و سرمایه گذاران، کم کاری نهادهای مسئول )شرکت های بیمه و پلیس( به عنوان دلایل اجرایی نشدن 
کامل این پروژه نام برده می شود. طبق اعلام وزارت راه، تاکنون بیمه و پلیس، به خصوص بیمه ها همکاری صددرصدی در این زمینه 
نداشته اند. البته پیگیری  از شرکت های بیمه  در این زمینه نشان می دهد که ضعف زیرساخت و تحمیل هزینه های اضافی باعث شده آنها از اجرای 
این قانون امتناع کنند.  این در حالی است که وزارت راه باید از طریق شرکت سامانه پرداخت های نوین در آزادراه های کشور یا سایر شرکت هایی که 
به منظور عملیاتی کردن اخذ الکترونیکی عوارض با شرکت های احداث، نگهداری و بهره برداری آزادراه های کشور یا سازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای قرارداد منعقد کرده اند، بستر لازم استعلامات برخط وضعیت بدهی متقاضیان از سامانه ها یا برنامه های کاربردی را برای شرکت های بیمه 
فراهم کنند. در این زمینه، برای بررسی روند اجرای پروژه ETC و علل کنُد پیش رفتن آن با مسئولان پیاده سازی عوارض الکترونیکی آزادراه ها؛ سیامک 
خاوری، مدیرعامل شرکت فناوری اطلاعات ناواکو؛ سهیل مظلوم، مدیرعامل سابق شرکت سپندار و عباس بیات سرمدی، مدیرکل بهره برداری از 

آزادراه های کشور به گفت وگو نشستیم.

   بیمه و پلیس کم کاری کردند 

عباس بیات سرمدی، مدیرکل بهره برداری از آزادراه های 
کشور کنُد پیش رفتن پروژه پرداخت الکترونیکی عوارض 
آزادراه هــا را در فــرار ســرمایه گذاران از ســرمایه گذاری در 
این حوزه به دلیل سودآور نبودن، امتناع و عدم همکاری 
شــرکت های بیمه در الــزام مردم بــه پرداخت عــوارض و 

استقبال نکردن مردم از این طرح می داند.
او بــا بیــان اینکــه از 28 آزادراه قابل تــردد کشــور تاکنون 
حدود 14 تا 15 آزادراه به شبکه اخذ عوارض الکترونیکی 
متصل شده است، در این باره می گوید: »اجرای این طرح 
به صورت جدی از سال 1397 در قالب یک فراخوان آغاز 
و به شــرکت ســپندار واگذار شــد. اجرای این طرح بنا به 
دلایلی از جمله عدم همــکاری ذی نفعان تاکنون به درازا 
کشــیده و دلیل آن عدم همکاری ذی نفعــان این طرح از 

مردم تا سرمایه گذاران است.« 
بیــات ادامــه می دهــد: »البتــه در اجــرای ایــن طــرح 
پیشرفت های قابل  ملاحظه ای داشته ایم، اما به حد قابل 
 قبولی نرســیده ایم و مردم از پرداخت عوارض به صورت 
الکترونیکی استقبال نمی کنند. علاوه بر این، در تبصره 
18 بند 1 قانون بودجه ســال 1401، پلیــس و بیمه مکلف 
شــدند تا در اجرای این طرح همکاری داشته باشند، اما 
تاکنون همکاری صددرصدی آنها، به خصوص از سمت 

شرکت های بیمه را شاهد نبوده ایم.«
مدیرکل بهره برداری از آزادراه هــا عدم همکاری بیمه ها 
در اجرای عــوارض الکترونیکــی را یکــی از دلایل کندی 
روند این پروژه می داند و در این زمینه توضیح می دهد: 
»همــکاری به نســبت خوبــی بــا پلیــس در ایــن زمینــه 
داشتیم، اما نتوانسته به بازدارندگی منجر شود و به هر 

دلیلی عوارض به صورت الکترونیکی پرداخت نمی شــود. از ســوی دیگر، زمانی که 
سرمایه گذار متوجه عدم استقبال مردم از عوارض الکترونیکی و کاهش سود خود 
از این محل می شــود، تمایلی به ادامه همکاری نخواهد داشــت. با توجه  به دلایل 
ذکرشده، مردم از پرداخت الکترونیکی عوارض استقبال نمی کنند و با یک گلوگاه 
نمی توانیم وصول خــود را از عوارض الکترونیکــی جدی کنیم؛ زیــرا باید هم پلیس 
و هم بیمه مشــارکت صددرصدی داشته باشند تا بتوانیم ســرمایه گذار را متقاعد 

کنیم که پول سرمایه گذاری شده در این طرح وصول خواهد شد.« 

  وصول هزار میلیارد تومان از عوارض الکترونیکی

وصول 1150 میلیــارد تومان عــوارض به صــورت الکترونیکی از ســال 1398 تاکنون، 
آماری است که بیات از روند پرداخت عوارض الکترونیکی ارائه می دهد و می گوید: 
»با بررســی های انجام شــده میــزان وصولــی از عــوارض الکترونیکی پایین اســت و 
عمده عــوارض به صــورت دســتی پرداخــت می شــود و کمــاکان مقاومت از ســمت 
ســرمایه گذاران اصلــی وجــود دارد؛ امــا وزارت راه همچنــان پیگیــر ایــن موضــوع از 
نهادهای مختلف است تا نواقص اجرای این طرح رفع شود و در سال 1402، اجرای 

این طرح نهایی شود.« 
او در ادامــه اســامی آزادراه هایی را که به شــبکه اخــذ عــوارض الکترونیکی متصل 
شده اند، نام برده و می گوید: »از 14 آزادراهی که به این شبکه متصل شده اند، پنج 
آزادراه دولتی هستند که شــامل آزادراه های تهران-قم، تهران-ساوه، کرج - قزوین،  
قزوین-زنجــان و بندرعباس-شــهید رجایی می شــود. باقی آزادراه هــا خصوصی یا 
نیمه خصوصی هســتند که آزادراه قم-کاشــان، کاشــان-اصفهان )نطنز(، قزوین-
رشــت، تبریز-ســهند، باغچه-مشــهد و ادامه آزادراه همت از جمله این آزادراه ها 

هستند.«
بیات دربــاره انتقاد به نحوه اجــرای الکترونیکی کردن عوارض، مبنی بــر به روز نبودن 
تجهیزات و عدم تمایل سرمایه گذاران خصوصی این گونه توضیح می دهد که در حوزه 
فناوری این طرح، از بالاترین ســطح فناوری ها در دنیا استفاده شــده و از نظر فناوری 

وضعیت قابل  قبولی دارد.
مدیــرکل بهره بــرداری از آزادراه هــا عدم تمایــل ســرمایه گذار جدید به پــروژه عوارض 

مهسا طاعتی
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بررسی علل کنُد پیش رفتن پروژه الکترونیکی کردن آزادراه ها در گفت وگو با مدیران سپندار

 اقتصاد آزادراه
بیمار است

بیش از یک دهه است که از کلید خوردن پروژه الکترونیکی کردن عوارض آزادراه ها می گذرد. در این مدت راه های زیادی ساخته شد 
و آزادراه ها توسعه بیشتری پیدا کردند، اما هنوز پروژه الکترونیکی شدن عوارض در پیچ وخم یک کوچه است و از سال ۱۳9۱ تاکنون 
فقط ۱5 آزادراه به شبکه اخذ عوارض الکترونیکی متصل شده اند و عوارض باقی آزادراه ها به شکل سنتی و دستی دریافت می  شود. 
در این زمینه، علت های مختلفی برای کند پیش رفتن پروژه پرداخت الکترونیک عوارض آزادراهی مطرح می شود؛  برخی از عدم 
استقبال مردم و سرمایه گذاران این طرح صحبت می کنند و برخی کم کاری نهادهای مسئول را عامل اصلی می دانند و به عملکرد شرکت های بیمه 
و پلیس اشاره می کنند. بر اساس قانون بودجه سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ شرکت های بیمه و فرماندهی انتظامی کشور باید از متقاضیان تعویض پلاک 
خودرو و خدمات بیمه شخص ثالث، بدهی های ناشی از عوارض آزادراهی را بگیرند و تأخیر در پرداخت عوارض به جریمه منجر می شود، اما طبق 
اعلام وزارت راه، تاکنون این دو نهاد، به خصوص بیمه ها همکاری صددرصدی در این زمینه نداشته اند و با گذشت بیش از یک سال از این قانون 
تابه حال خبری از روند اجرای این بند نشده است. برای بررسی وضعیت ETC در کشور و آسیب شناسی کنُد پیش رفتن الکترونیکی شدن پرداخت 
عوارض در آزادراه ها به سراغ شرکت سپندار رفتیم. مجیدرضا ضیائی، مدیرعامل سپندار و عباس اربابی، قائم مقام شرکت سپندار به عنوان شرکت 
مجری طرح الکترونیکی شدن پرداخت عوارض آزادراه ها با نگاهی انتقادی عملکرد این پروژه را توضیح داده و در بخش دوم صحبت های خود نیز 

آمار و اطلاعاتی از وضعیت فعلی عملکرد سپندار و چشم اندازهای خود برای سال ۱۴۰۲ ارائه می دهند.

نیلوفر نادری

 فقدان رویکرد توسعه گرایی در ETC کشور

شــرکت ســامانه پرداخت هــای نویــن در آزادراه هــای 
کشــور )ســپندار( از ســال 1397 به عنوان مجری پروژه 
اخذ الکترونیکی عوارض در آزادراه های کشور فعالیت 
می کنــد و حالا مدیــران آن با گذشــت چندین ســال از 
فعالیــت در این زمینه در گفت وگو بــا عصر تراکنش از 

چالش ها و علل کنُد پیش رفتن این پروژه می گویند. 
مجیدرضا ضیائی، مدیرعامل شرکت سپندار تأمین 
مالی ناکافی، عدم فرهنگ ســازی مناســب و در نظر 
نگرفتن حقــوق و منافــع همــه ذی نفعــان را از جمله 
علــل کاهــش ســرعت پــروژه ETC کــردن آزادراه هــا 

می داند.
او با اشــاره به اینکــه برای بررســی این موضــوع باید به 
هدف گــذاری، عملکــرد و وضعیــت شــرکت هایی که با 
این مفهوم ســروکار دارنــد، توجه کــرد، می گوید: »من 
بــرای تحلیل وضعیــت و عملکرد یــک بنــگاه از الگوی 
زیســت چرخ کمک می گیرم و بررسی می کنم تا ببینم 
مشکل این چرخه ذاتی اســت یا عرضی و اگر عرضی 
اســت آن را منتســب به طول عمرش می کنم؛ طبیعی 
است که پدیده های مختلف با طول عمرهای مختلف، 
تــوان و ویژگی هــای متفاوتــی دارنــد. برای من پرســش 
از چرایــی بالغ  نشــدن ETC مقــدم بر بررســی عملکرد 

بنگاه هاست و می خواهم به این سؤال پاسخ دهم.«
به گفته ضیائی بنگاه ها پدیده هایی برســاختی اند که 
بدون در نظــر گرفتن زمــان و مکانی کــه در آن به وجود 
آمده انــد، نمی تــوان درباره شــان صحبت کــرد: »تلقی 
ما ایــن بود کــه بنگاه مــان ظــرف مدت زمانی یک ســاله 

می توانست به بلوغ برسد، اما مجموعه عوامل مؤثر در 
تولد این بنگاه که با هدف ETC کردن آزاد راه های کشور 
فعالیت می کند، رشد و توســعه پیدا نکرد؛ این عوامل 
 ETC هم فناورانه و هم فرهنگی بودند. علت بالغ نشدن
در این حوزه نیز فقدان رویکرد توســعه گرایی است که 
به روح حاکم بر جامعه برمی گردد و همه صنایع درگیر 
آن هستند. در نتیجه در یک سیستم بیمار، نمی توان 
توقــع خرده سیســتم های ســالم و کارآمــد را داشــت. 
همه چیز زنجیره وار و سیستماتیک به یکدیگر متصل 
می شــوند، بر یکدیگر اثر می گذارنــد و از یکدیگر تأثیر 

می پذیرند.«

 خشت اول اشتباه بنیان گذاشته شد

او تأمین مالی ناکافی، عدم برساخت فرهنگ و در نظر 
نگرفتن حقوق و منافع همه ذی نفعان را از جمله علل 
ســرعت نگرفتن پروژه ETC کــردن آزادراه هــا می داند و 
توضیح می دهــد که قواعــد و منابع از ابتدا بــه گونه ای 
تعریف نشده که به رضایت نســبی همه بازیگران این 
طرح منجر شود و سپندار نیز یکی از بازیگران این پروژه 

بزرگ است که از این قاعده مستثنی نیست.
پروژه پنج ساله ســپندار که از ســال 1397 شروع شده، 
به دلیل نبود زیرساخت های لازم، منابع مالی و فرهنگ 
ETC در کشــور و مهم تــر از همــه نقــص در قوانیــن و 

مقررات آن طور که باید باسرعت پیش نرفته است.
طــرح  مجریــان  عملکــرد  از  انتقــاد  بــا  ضیائــی 
الکترونیکی کردن دریافت عوارض آزادراه ها از اشــتباه 
بنیان گذاشــتن خشــت اول می گوید و معتقد اســت: 

تنظیمگری
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موضوع توسعه پرداخت الکترونیک در عوارض آزادراهی در حال 
حاضر یک مســئله فناوری محور یا یک چالش محدود به صنعت 
فین تک نیست، بلکه این موضوع را می توان یک چالش حاکمیتی 
و بین دستگاهی دانســت و اینجانب به عنوان فعال صنف فناوری 
اطلاعات و فین تک، با صدای بلند می گویم که حق با بهره بردار راه است. برای اینکه 
بتوان موضوع را کاملاً واکاوی کرد، لازم اســت جزئیات بیشــتری از مسائل، شرایط و 

پیچیدگی های پرداخت الکترونیک عوارض آزادراهی 
در آزادراه هایی را که به صورت ETC فعالیت می کنند، 
مــرور کنیم. بنابراین کمــی به عقب برمی گــردم و روی 
مســائل و جزئیاتــی تمرکــز می کنــم که ممکن اســت 
نادیــده گرفته یــا فراموش شــده باشــند. در ابتدا لازم 
است توجه کارشناسان و متخصصان حوزه پرداخت 
را بــه این موضــوع جلــب کنم کــه در خصــوص قانون 
مشــارکت در ســاخت آزادراه ها، گویا تمام پیچیدگی 
حول محور این قانون )که البته قانون مترقی و دقیقی 
اســت( ایجاد شــده اســت. این قانون نحــوه همکاری 
دولت و بخــش خصوصی را به این صورت مشــخص 
کــرده کــه ذیــل قــرارداد ســاخت یــک آزادراه کــه بــا 
مشــارکت بخش خصوصی انجام می شــود، شــرکت 
پروژه هایی با نام »شــرکت بهره بــرداری آزادراه فلان« 
ایجاد می شــود که در دوره  استهلاک سرمایه، مبتنی 
بــر تعــداد بــرآورد کاربــر راه، مبلغــی تحــت عنــوان 
»عوارض« از »کاربر راه« دریافت می شود که این مبلغ 
شامل اصل سود و ســرمایه گذاری و همچنین هزینه 
نگهداری راه به ازای هر کاربر اســت. در کل این دوره، 
بهره برداری از تمام حقوق آن آزادراه به شــرکت پروژه 

مذکور تفویض شده است.
همان طور که پیش تر اشــاره شــد، قــرارداد، طول دوره 
بهره بــرداری و مبلــغ عــوارض را مشــخص کــرده، ولی 
بــا توجــه بــه شــرایط اقتصــادی و تورم هــای بالاتــر از 
برآوردهــای اولیه قــرارداد، معمولاً اعــداد و ارقام اولیه 
دســتخوش تغییــرات زیادی می شــود که لاجــرم باید 
یا مبلغ عوارض یا طول دوره بهره برداری اصلاح شود 
)عملاً با سیاســت گذاری و سیاســت ورزی حاکمیتی، 
اصلاحــات بیشــتر بــه طــول دوره بهره بــرداری وارد 

می شــود و از رســاندن مبلغ عوارض بــه مبلغ واقعــی جلوگیری می شــود(. حال آنکه 
بهره بردار راه شاید علاقه ای به افزایش طول دوره بهره برداری نداشته باشد و بالاجبار 

به این موضوع ادامه دهد.
از طرفی، حملات دیگری در ابعاد متفاوت به بهره بردار راه نیز وجود دارد؛ به عنوان 
مثــال خســارت ناشــی از اضافه بــار کــه هزینــه نگهــداری را چندبرابر کــرده و بدون 
حمایت حاکمیتی قابل کنترل نیســت. یا افزایش قیمت سرسام آور قیر که از همه 
برآوردها خارج شــده و تمام معــادلات را به هــم می زند. در ایــن میان بهره بــردار راه 
که عرصه را به خــود تنــگ می بیند و حتــی ادبیات مشــترکی با هیچ یــک از ارکان و 
ذی نفعان خود ندارد، لاجرم برای بقای خود راه های دیگری را جهت افزایش درآمد 
برمی گزیند که چون با عنایت به شــرایط، امکان مستندسازی شــفاف آن را ندارد، 
هر ابزاری که به شــفافیت درآمــد بهره بردار کمک کنــد، در اصل مقابــل بهره بردار 
صف آرایی کرده و عملاً مشــکل دیگری به مشــکلات او می افزاید. آیا گرفتاری های 
بهره بردار به این موارد ختم شده اســت؟ آیا پایانی برای مشکلات می توان متصور 

شد؟ در پاســخ باید بگوییم که خیر. وجه دیگر توسعه 
پرداخــت الکترونیکــی، شــرکت های مجری ایــن پروژه 
هســتند؛ شــرکت هایی کــه بــا رفتــار انحصارگرایانــه 
وزارت راه انتخاب شــده اند و پروژه پیاده سازی عوارض 
الکترونیکی به آنها ســپرده شــده  و این در حالی است 
که هیچ کس حاضر نیســت هیچ تعهــدی در خصوص 
وصول مبالغ عــوارض و چگونگــی تســویه  آن مبالغ به 
بهره بــردار راه بدهد. بــرای توضیح چند ســطر بالا لازم 
اســت مجدداً جزئیــات را با هم مــرور کنیــم. میانگین 
پرداخت کاربران راه در صف های عوارض دستی بیش 
از 90درصد اســت، در حالی که میانگین پس پرداخت 
الکترونیکی عوارض در دوره زمانی سه روزه پس از عبور 
حدود 50 درصد اســت. اولاً این گزاره به تنهایی نشان 
می دهد که فرهنگ پرداخت الکترونیکی عوارض دچار 

مسئله است. 
ثانیاً در موضوعی به این مهمی که شاهراه حیاتی، درآمد 
اصلی و محــل اســتهلاک ســرمایه و تأمیــن هزینه های 
نگهــداری راه اســت، نمی تــوان بهره بــردار را از موضــوع 
حذف کرد و بدون توجه به کاهش درآمد ایشان نسبت 
به توســعه اقدام و حتی موضوع را بــا انحصار به دیگری 
ســپرد. چنانچه با همــه گرفتاری هــای ذکرشــده، باز هم 
بهره بــرداری بخواهــد پرداخــت الکترونیکی عــوارض را 
پیاده ســازی کنــد، باید گفت که مشــکلات فقــط همین 
مواردی نیست که به آن اشاره شده و موارد دیگری مانند 
مشــکلات مربوط به احصا و ثبت تخلف عدم پرداخت 
عوارض آزادراهی و بازدارندگــی مبالغ جریمه هم وجود 

دارد که از حوصله این یادداشت خارج است.
مجــدداً بــه ایــن جملــه برگــردم کــه موضــوع توســعه 
پرداخــت الکترونیکی عــوارض آزادراهی، یــک موضوع 
فناوری محــور یــا یــک چالــش درون صنعــت فین تــک 
نیســت و به نظر من یک موضوع بین دســتگاهی و یک 
چالش حاکمیتی است و دو اتفاق ذیل باید دنبال شود.
 اولاً بایــد تمــام زیرســاخت های لازم در همــه جــای 
بــرای وصــول مبالــغ عــوارض، اعــم از  حاکمیــت 
فرهنگ سازی دسترسی ثبت تخلف، ایجاد گلوگاه های 
وصــول مرتبــط و... به طــور رایــگان بــرای بهره بــردار راه 
مهیــا شــود یــا صندوقــی، نهــادی یــا بیمــه ای پرداخت 
صددرصدی و درلحظــه مبالغ عوارض را بــر عهده گیرد 
که اگــر این کار انجــام نشــود، در اصل بهره بــرداران راه و 
ســرمایه گذاران آن در موضوعات هزینه ای شــریک و از 

موضوعات درآمدی خارج شده اند. 
 ثانیــاً بایــد مجهــز کــردن راه بــه تجهیــزات ETC ذیــل 
پروتکل هــای خاصــی بــه بهره بــرداران راه ســپرده شــود و 
ایشان در کار کردن با پیمانکاران و استفاده از سوئیچ های 
تســویه مختار باشــند؛ چراکه موضوع اصلــی، پرداخت 
الکترونیکی درآمد ایشان است و در تمام ارکان و جزئیات 
وصول، بایستی خود ایشان درگیر باشند. بنابراین مجدد 

عرض می کنم که حق با بهره بردار است  

حق با بهره بردار راه است

 سعید
حاج هاشمی

مدیرعامل 
شرکت کیان افق 

هیربد

موضوع توسعه 
پرداخت الکترونیک 
در عوارض آزادراهی 
در حال حاضر یک 
مسئله فناوری محور 
یا یک چالش 
محدود به صنعت 
فین تک نیست، 
بلکه این موضوع 
را می توان یک 
چالش حاکمیتی 
و بین دستگاهی 
دانست و اینجانب 
به عنوان فعال 
صنف فناوری 
اطلاعات و فین تک، 
با صدای بلند 
می گویم که حق با 
بهره بردار راه است

تنظیمگری
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ده ها استارتاپ مالی نویدبخش، منتظر مشتری هستند و تشنه پول نقد
 برای خیلی ها دو راه بیشتر نمانده؛ ادغام یا نابودی

 روز حساب
برای فین تک ها

نرخ های بهره وام مســکن از ســال 2021 میلادی بیش از دوبرابر شــده و باعث ســردی بازار 
شده اســت. آنچه می تواند تا حدودی این بازار را نجات دهد، پیشــنهادهای نقدی است. 
ریبــون هوم کــه به احتمــال زیــاد هنــوز به ســوددهی نرســیده بــود، بیــش  از حد بــه تأمین 

مالی مســتمر خارجی متکــی بود. بر خــلاف بانک های 
ســنتی که از طریق ســپرده های خود وام های مسکن را 
تأمین می کنند، این شــرکت بــرای تأمین مالــی وام های 

پانزدهم نوامبــر، هم بنیان گــذاران »ریبون هــوم« )Ribbon Home(، یک شــرکت فین تکی پنج ســاله کــه قول داده بــود بازار 
درهم شکسته خرید مسکن را با ارائه پیشنهاد های تماماً نقد به خریداران، اصلاح می کند، یک ایمیل نگران کننده و مرموز به 
کارکنان شــرکت ارســال کردند؛ ایمیلی که در آن آمده بود: »در این دوران سرشــار از عدم اطمینان، از آن دســته از اعضا که با 
مشتریان سروکار ندارند، تقاضا می شود تمرکز خود را به مراقبت از خویش، گذراندن وقت با خانواده و انجام امور آرامش بخش 
اختصاص دهند.«  شش روز بعد، ریبون هوم مستقر در نیویورک، ۸5 درصد از کارکنان خود )که ۱95 نفر را شامل می شد( اخراج کرد و دستمزدش 
را از شــش هفته ای که به کارکنان وعده داده بود، به یک هفته تقلیل داد. در حال حاضر، کمتر از ۳۰ کارمند در این شــرکت باقی مانده و کلیه 
فعالیت های جدید شرکت نیز ظاهراً متوقف شده است.  نفس های ریبون به شماره افتاده و این، همان استارتاپی است که در سپتامبر ۲۰۲۱ 
 ،)Greylock( و گری لاک )Bain Capital( میلادی، در اوج رونق مسکن، توانسته بود از سرمایه گذاران خطرپذیر معتبری همچون بین کپیتال
۱5۰ میلیون دلار ســرمایه جذب کرده و ارزش خود را به 5۰۰ میلیون دلار ارتقا دهد. قرار بود این بودجه، به رشد انفجاری مجموعه دامن بزند؛ 
شرکت پیش بینی کرده بود که سالانه بالغ بر ۱۰ میلیارد دلار معامله مسکن داشته باشد و تعداد کارکنان نیز به ۳۶۰ نفر برسد. اما دوران پول 

آسان سر آمده است.

AUSTRALIA....................A $12.00
CHINA.......................RMB 85.00
HONG KONG..................HK $90

INDIA................................RS 500
INDONESIA..............RP 100,000
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TAIWAN..........................NT $275
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سال هفتم
شماره هفتادم

۱۰ مورد از بدترین سقوط های بانکی تاریخ

تالار شرم
دو، سه ماه گذشته، ماه عجیبی برای سیستم بانکداری ایالات متحده آمریکا بود. دو مورد از بزرگ ترین سقوط های بانکی تاریخ 
این کشور، در همین چند ماه اخیر اتفاق افتاد و بانک سیلورگیت نیز به  صورت داوطلبانه تعطیل شد. چگونگی وقوع این بحران، 
سوءمدیریت های صورت گرفته و واکنش های نظارتی، مواردی هستند که بدون شک برای سال های آینده به صورت مجزا در 
بوته بحث و بررسی قرار خواهند گرفت. در اینجا، سعی شده بر اساس داده های منتشرشده از سوی فدرال رزرو، به ۱۰ مورد از 

بزرگ ترین سقوط های بانکی ایالات متحده آمریکا )از نظر دارایی بانک ها( تا اواخر مارس ۲۰۲۳ میلادی نگاهی بیندازیم.

ثریا حقی
مترجم

بانک واشنگتن میچوال 
Washington Mutual Bank

دفتر مرکزی: هندرسون، نوادا
دارایی: 307 میلیارد دلار
تاریخ:  25 سپتامبر 2008

سقوط بانگ واشنگتن میچوال در سال 2008 میلادی را همچنان می توان بزرگ ترین ورشکستگی بانکی 
ایالات متحده آمریکا تابه امروز، آن هم با اختلاف نســبتاً زیاد دانســت. این مؤسســه مالی، در جریان 
بحران مالی 2008 و در خلال سقوط بازار مسکن و بازار وام های رهنی مسکن متزلزل شد. سقوط لمان 
برادرز نیز اوضاع را بدتر از قبل کرد و باعث شد کاربران وحشت زده واشنگتن میچوال، به یکباره اقدام به 
بیرون کشیدن سپرده های خود از این بانک کنند. در نهایت، جی پی مورگان چیس به خرید دارایی ها و 

بدهی های بانک خاتمه داد و بانک مجبور شد اعلام ورشکستگی فصل 11 کند.

April 2023 americanbanker.com

PPP: Was it worth it?
Nearly two years after its last loan, the Paycheck Protection Program is still 

making headlines — for all the wrong reasons, unfortunately. But for the bankers and 
credit union lenders who participated, PPP remains a high point of their careers.

ABM0423_Cvr-Final.indd   1 3/22/23   9:49 AM
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ایـــــــن روزهـــــــا همه جـــــــا

ام آی تی
دربــاره هــوش مصنوعــی 
می شنویم. نشریه ام آی تی 
هم آخرین شماره خود را به 
مقولــه هــوش مصنوعــی 
اختصــاص داده اســت. برخــی افــراد از مزیت هــا و 
قابلیت های هوش مصنوعی می گویند و برخی دیگر هم 
به محدودیت هایش اشاره می کنند و از این طریق سعی 
دارند بخشی از اثربخشی آن را زیر سؤال ببرند. ام آی تی 
در گزارشــی مفصــل، تــلاش کــرده در روز »هــوش 

مصنوعی« این مقوله را تا جای ممکن باز کند.
تصویر و تیتر روی جلد هم بــه آموزش هوش مصنوعی 
اشاره دارد. نخستین بار ســال 2022 بود که ام آی تی روز 
هوش مصنوعــی را معرفی کــرد. به این ترتیب امســال 
دومین ســالروز هوش مصنوعی بوده و این نشــریه هم 
تلاش کرده تا جای ممکن در این زمینه اطلاع رسانی کند.
بسیاری از آموزگارانی که این روزها در کلاس درس حاضر 
می شــوند، از هــوش مصنوعی آگاه نیســتند یــا دانش 
مختصری نسبت به آن دارند. این همان نکته ای است 
که ام آی تی به آن پرداخته و تأکید کرده باید مسیر مدارس 
و معلمان را در این زمینه تغییر داد؛ چراکه دانش آموزان 
با ابزارهای هوش مصنوعی در ارتباط هستند، به همین 
خاطر مدارس و معلمان باید با دانش آموزان پیش بروند. 

تاریخ انتشار
می و ژوئن ۲۰۲۳
صاحب امتیاز

کمبریج
تیراژ

۱۶۱هزار و ۵۲۹ نسخه
انتشار اولین شماره

۱8۹۹
دفتر مرکزی

ماساچوست، آمریکا
وب سایت

technologyreview.com  
سوژه ها

#هوش_مصنوعی 
#هوشمندسازی #هوش

تاریخ انتشار
  می ۲۰۲۳

صاحب امتیاز
Byzclick Media Group

تیراژ
انتشار آنلاین

انتشار اولین شماره
۲۰۱۹

دفتر مرکزی
نوروویچ، بریتانیا

وب سایت
fintechmagazine.com  

سوژه ها
#فناوری_مالی #فین تک 

#فناوری

روزیبرایآمـــــــــــــــــــــــوزشهوشمصنوعی

چشمانبستهفینتکیها
بهرویفناوری

تحولاتی که در عرصه فناوری 

فین تک
ایجــاد شــده، بــه تغییــرات 
بزرگــی در بخــش فین تــک 
منجــر شــده اســت. مجلــه 
فین تک به همیــن تغییرات 
در بخش فناوری مالی پرداخته است. در مقاله ای به قلم 
ســردبیر این نشــریه، گفته شــده کــه فناوری هــای جدید 
می توانند جبهه جدیدی برای بانک ها خلق کنند. یکی از 
مسائل جالب توجه این است که اکثر افراد فعال در عرصه 
فین تک و فناوری مالی، عمدتاً نسبت به فناوری بی حس 
می شــوند. به عبارت ســاده تر، آنها به قدری با فنــاوری در 
ارتبــاط هســتند کــه دیگــر آن را نمی بیننــد یــا احســاس 
نمی کنند. به همین خاطر است که جدیدترین تحولات 
معمولاً از چشم شان دور می ماند. این همان چیزی است 
که مجلــه فین تک تلاش کــرده بــه آن بپردازد. بــرای مثال 
صنعت فناوری مالی، فراموش کرده که چه پتانسیل هایی 
در صنعــت بــازی وجــود دارد و چطــور می توان از مســیر 
بازی سازی، به بهبود خدمات فناوری مالی کمک کرد. این 
فنــاوری کمک می کنــد حتــی بــه دورافتاده ترین افــراد در 
روستاها دسترسی پیدا کنیم. کشورهای توسعه یافته باید 
به فکر بهره گیری از هر شکلی از فناوری باشند تا بتوانند 
خدمات رسانی مالی را بهبود ببخشند. هنوز 1.5 میلیارد 
نفر در این کــره خاکی وجــود دارند کــه از خدمــات بانکی 
استفاده نمی کنند. این افراد می توانند به یکباره با فین تک 
آشنا شوند و از خدمات آن بهره بگیرند، اما چطور می توان 
پای این افراد را به بــازی خدمات مالی باز کــرد؟ این همان 
چیزی است که مجله فین تک مورد بررسی قرار داده و بر 
این باور است که می توان از مسیر فین تک یا فناوری مالی، 
همه را در صنعت خدمات مالی درگیر کرد. ناگفته نماند 
که بهبود خدمات فناوری مالــی تنها موضوع مورد بحث 
نشــریه فین تک نبــوده؛ این نشــریه به مقولــه توکن های 
غیرمثلی هم پرداخته که این روزها برای بســیاری از افراد 

جذابیت دارد.
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چــرا مهم اســت: هــر کســی کــه کســب وکاری را 
راه می انــدازد، مهم ترین دغدغه اش این اســت: 
چطور مســائل مالی آن را مدیریت کنم؟ بودجه 
مورد نیاز برای آن را از کجا به دســت بیاورم؟ این 
پرسشی است که نویســندگان در کتاب خود به 
آن پرداخته انــد. اکثر افراد ســرمایه و پول خود را 
در راه تأسیس یک شرکت یا استارتاپ از دست 
می دهند، اما این کتاب مدعی است که می توان 
پول را به شــکلی دیگر به دســت آورد و ســرمایه 

خود را به خطر نینداخت.
بســیاری از افراد تصور می کنند چاره ای نیست 
جز به خطــر انداختــن ســرمایه های زندگــی. اما 
واقعیت این اســت که می توان بودجه راه اندازی 
شــرکت و اســتارتاپ را بــه شــکل های مختلــف 

تأمین کرد.
کتاب »پول ها برابر به دســت نمی آیند« توضیح 
می دهد که برجســته ترین فعالان استارتاپی در 
ســیلیکون ولی چطور کار خــود را راه می اندازند، 

بدون اینکه سرمایه های اصلی زندگی خود را به 
خطر اندازند.

شــیوه های مختلــف مالکیتی کــه می تــوان برای 
شــرکت تعریف کرد، از جمله راهکارهایی است 

که نویسندگان این کتاب به آن اشاره می کنند.
هــر دو نویســنده ایــن کتــاب ســال ها در عرصــه 
ســرمایه گذاری و راه انــدازی اســتارتاپ فعالیــت 
دارنــد، بــه همیــن خاطــر توانســته اند از تجربــه 
راه انــدازی اســتارتاپ در آمریکا بنویســند. برای 
کســانی  که به فکر راه اندازی استارتاپ هستند، 
آشــنایی با فرایند راه اندازی استارتاپ در آمریکا 
می توانــد نقشــه راه مطلوبی باشــد و تــا حدودی 

مسیر آینده را مشخص کند.
مهم ترین مســئله ای کــه نویســندگان کتــاب به 
آن می پردازند این اســت که بــرای تأمین بودجه 
یک شرکت چه جایگزین های مالی وجود دارد تا 
کسی سرمایه شــخصی خود را در معرض خطر 

قرار ندهد   

پولهابرابربهدستنمیآیند!
 کارآفرینان چطور بهترین بودجه را 

برای استارتاپ خود در نظر می گیرند؟

چرا مهم اســت: دنیــای ســایبری با تهدیــدات و 
خطراتی همراه اســت، اما اگر از قوانین ســایبری 
آگاه باشیم، می توانیم از خودمان در برابر خطرات 
محافظت کنیم. کتاب »قوانین امنیت سایبری« 
در همیــن زمینه نوشــته شــده اســت. در جامعه 
مدرن امروزی که همه به نوعی با دنیای ســایبری 
در ارتباط هستند، امنیت سایبری اهمیتی ویژه 
دارد. از آنجا که همه به نوعی در فضای ســایبری 
حضور دارند، لازم است از اقدامات امنیتی در این 
زمینه آگاهــی پیدا کنند. بســیاری از ما داده های 
حساسی داریم که از آنها در فضای سایبری بهره 
می گیریم، آشنایی با قوانین سایبری به ما کمک 
می کند تا به شــیوه بهتر و مؤثرتری از این داده ها 
محافظت کنیــم. عــلاوه بــر آن، بســیاری از افراد 
دارایی های مجازی دارنــد که باید به فکر مراقبت 
و نگهــداری از آنهــا باشــند؛ در نتیجــه آشــنایی 

بــا قوانیــن ســایبری در این زمینــه به آنهــا کمک 
خواهد کرد.

ایــن کتــاب به طــور ویــژه بــرای وکلا و حقوق دانان 
طراحــی و نوشــته شــده اســت. فعــالان حقوقی 
در ایــران می تواننــد بــا خوانــدن ایــن کتــاب، بــا 
جدیدتریــن قوانین ســایبری دنیا آشــنا شــوند و 
عمده آنها را بومی ســازی کنند تــا کاربران فضای 
مجازی در کشــور، بتواننــد آزادانــه و در امنیت و 
آرامش از مزایای دنیای سایبری بهره مند شوند. 
این کتاب چندین بار بازبینی شــده و جدیدترین 
قوانین مربوط به آمریکا در آن مطرح شده است. 
بســیاری از حقوق دانان در ایران هنوز نمی دانند 
در زمینه قوانین ســایبری باید روی چه مســائلی 
تمرکز داشــته باشــند، این کتاب به آنهــا آموزش 
می دهد کــه روی چه زمینه هایی تمرکز بیشــتری 
کنند تا بهتر بتوانند از موکلان خود دفاع کنند  

قوانینامنیتسایبری
 چطور در دنیای سایبری

مراقب خودمان باشیم؟
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تارا ۳۶۰

تارا 360 یک سرویس پرداخت اعتباری چندوجهی اســت که تلاش کرده مدل BNPL را در کامل ترین شکل خود پیاده ســازی و اجرا کند. کاربران 
تارا می توانند با استفاده از این اپلیکیشن و با اعتباری که به آنها تخصیص داده می شود، از شبکه پذیرندگان طرف قرارداد تارا، به صورت اعتباری 

خرید کنند و حداقل دو ماه بعد وجه آن را پرداخت کنند.
این خرید در تارا می تواند هم اینترنتی و هم حضوری باشــد. امکان استفاده از تارا در شعبه فیزیکی فروشــگاه ها یکی از مهم ترین مزیت های تارا 
نسبت به رقبا می شود. یکی دیگر از مزیت های تارا به گفته مدیران آن، نزدیک به هفت میلیون کاربر سازمانی این سرویس است. تارا در طول سه 
ســالی که از عمرش می گذرد، مدل »الان بخر، بعداً پرداخت کن« را برای کارمندان بیش از 100 سازمان در کل کشــور پیاده کرده و این کارمندان با 

امکان خرید از بیش از 4500 فروشگاه طرف قرارداد تارا، نهایت استفاده را از فرصت خرید اعتباری می برند.
ســازمان هایی مانند بانک ملی ایران، بانک مرکزی، بیمه ایران، تمام شــرکت های تابعه گروه صنعتی گلرنگ، بازنشســتگان کشوری و شرکت ها و 
سازمان های بزرگ و کوچک دیگر با شرایط متنوع، می توانند از ســرویس تارا استفاده کنند. این کاربران ســازمانی از طرف سازمان های تابعه شان 

طیف مختلفی از اعتبار از 500 هزار تومان تا سقف 30 میلیون تومان و بیشتر اعتبار دریافت کرده اند.
امکان استفاده اعتباری از تاکسی اینترنتی »تپسی« نیز از دیگر ویژگی های این سرویس محسوب می شود.

اخیراً تپســی، ســرویس اعتباری پرداخت هزینه ســفر را با تارا 360 فراهــم کرده و در یک تعامل دوســویه، 
کاربران تپسی با کمک تارا می توانند به شکل اعتباری از تپسی استفاده و دو ماه بعد هزینه را پرداخت 

کنند و کاربران تارا نیز با اعتبارهای سازمانی یا خرُد خود این امکان را در اختیار دارند.
به گفته مدیران این شرکت، سرویس اعتبار خرُد تارا برای عموم کاربران در دسترس است. این سرویس 
که به زودی به یک سرویس اعتبارسنجی با کمک هوش مصنوعی مجهز خواهد شد، در طول دو سال 

گذشته به بلوغ رسیده و از رابط کاربری بسیار ساده و جذابی برخوردار است.
کاربران تارا علاوه بر اینکه می توانند از انواع تخفیف های فروشگاهی به واسطه حضور در تارا برخوردار 
شــوند، از یک »برگشــت نقدی« ســه درصدی هــم بهره مند می شــوند که قابلیــت واریز بــه کارت های 

شتابی شان را دارد.
شــبکه پذیرندگان تارا از کیفیت و کمیت خوبی برخوردار است. تارا به پشــتوانه گروه صنعتی گلرنگ 
موفق شده شبکه های فروشــگاهی FMCG بزرگی را در اختیار داشته باشــد و کاربران تارا از این شبکه 
نهایت استفاده را می برند. افق کوروش، هایپر فامیلی، فروشگاه های گندم، سورنا و... از مهم ترین این 

پذیرندگان هستند که کل کشور را پوشش می دهند.
از دیگر سو، به واسطه نیاز کاربران سازمانی، تارا طیف متنوعی از ارائه دهندگان خدمات و کالا را به عنوان 
پذیرنده در اختیار گرفته است. چرم مشهد، کیا گالری، پوشاک تعطیلات، رستوران های چیکن فامیلی، 
مقداد آی تی، اســتادکار، مســتر بلیط و در آخرین مورد، تپســی جزء این شــبکه پذیرندگان محســوب 

می شوند.

معرفی شش پلتفرم  ارائه دهنده سرویس  BNPL در کشور 

 وام دهی
به سبکی فناورانه

 BNPLیا »الان بخر؛ بعداً پرداخت کن« خدمتی است که از گذشته های دور با عنوان نسیه فروشی نیز وجود داشته و 
امروزه بــا روش های فناورانه تــری در بســترهای دیجیتال و غیرحضوری ارائه می شــود؛ سرویســی که مشــتریان را قادر 
می ســازد خریدهایشــان را انجام داده و پرداخت های آن را بــه زمان آینده موکول کننــد. اســتفاده از BNPL در دنیا به 
واسطه مقرون به صرفه بودن و نیز فرایندهای بازپرداخت آسان، سرعت بیشــتری به خود گرفته و در ایران نیز در چند 
سال گذشته کسب وکارهایی شروع به ارائه این خدمت کرده اند. این خدمت توسط شرکت هایی موسوم به »لندتک« در دنیا به کاربران 
 BNPL ارائه می شــود و طبق آمار وب ســایت »ســی آر ریســرچ«، امروزه از هر پنج نفر، دو نفر قصد دارنــد کارت های اعتباری خــود را با
جایگزین کنند. در این مطلب به معرفی شــش پلتفرم  ارائه دهنده ســرویس BNPL در کشــور پرداختیم؛ اســنپ پی، باجت، تارا ۳۶۰، 

تپسی، دیجی پی و کیپا این شش پلتفرم هستند که در ادامه می توانید درباره آنها بخوانید.
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معرفی مدیران منابع انسانی ۳۴ شرکت بانکی و پرداخت کشور

راهبران جذب و نگهداشت 
استعدادها

قطعاً یکی از مهم ترین چالش هایی که در چند سال اخیر گریبانگیر صنایع مختلف و همچنین صنایع مالی کشور بوده، چالش 
جذب و نگهداشت نیروهای انسانی بوده است. چالشی که اگر راهکاری جدی برای آن در کشور اندیشیده نشود، می تواند به 
نقطه شکستی برای کسب وکارهای کوچک و بزرگ بسیاری تبدیل شود. با این حال در چند سال اخیر، با توجه به افزایش روند 
مهاجرت نیروهای نخبه و متخصص، تقریباً می توان گفت تمامی کسب وکارها راهکارهای متفاوتی را برای جذب و نگهداشت 
نیروی انســانی خود به کار بســته اند تا بلکه بتوانند کمی این چالش را مرتفع کنند. برای مثال بســیاری از کسب وکارها نســبت به بازبینی و 
رقابتی سازی هرچه بیشتر نظام جبران خدمات خود اقدام کرده اند یا سعی کرده اند با ایجاد بستر دورکاری، از توانایی افراد مختلف ساکن در 
شهرستان ها نیز استفاده کنند. در صدر این موضوعات و راهکارها در شرکت ها نیز مدیران منابع انسانی شرکت ها قرار دارند که سعی دارند تا 
جای ممکن موضوع جذب و نگهداشت نیروهای انسانی خود را مدیریت کنند. به دلیل اهمیت نقش مدیران منابع انسانی به خصوص در این 
روزها که منابع انسانی به مهم ترین چالش کسب وکارها تبدیل شده است، بر آن شدیم تا مدیران منابع انسانی شرکت های بانکی و پرداخت 
کشور را معرفی کنیم. با این حال تعدادی از شرکت ها ترجیح دادند اطلاعاتی از مدیر منابع انسانی آنها درج نشود یا تعدادی دیگر نیز این سمت 
شغلی را نداشتند یا درخواست هایمان برای دریافت اطلاعات از آن شرکت بی پاسخ ماند. در هر حال دسترسی به اطلاعات تمام شرکت های 
بانکی و پرداخت کشور کار آسانی نبود. با این حال فهرستی که در ادامه مشاهده می کنید، بعد از پیگیری های فراوان تحریریه عصر تراکنش به 

دست آمده که قطعاً به مرور تکمیل می شود.

زهره برزگر
ارتباط فردا

متولد: ۱۳۶۱
شروع فعالیت در این شرکت: ۱۴۰۱

زهره برزگــر متولــد آبــان 1361 و دارای مدرک کارشناســی فیزیک دانشــگاه 
صنعتــی شــریف، کارشناســی ارشــد MBA دانشــگاه تهــران وPhD  منابع 
انســانی و رفتــار ســازمانی از دانشــگاه علامــه طباطبایــی اســت. معــاون 
برنامه ریزی و منابع انسانی پرداخت الکترونیک سداد، مشاور مدیرعامل 
توســعه فنــاوری اطلاعات خوارزمی، مشــاور معــاون وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی و مجری طرح ســند ملی اشــتغال، مشــاور معاون وزیر ارتباطات 
در پروژه هوشمندســازی مدارس و رئیــس برنامه ریــزی و مدیریت عملکرد 

هلدینگ انرژی دانا از جمله سوابق کاری برزگر هستند.

سیما لبیبی
آدانیک

متولد: ۱۳۶۰
شروع فعالیت در این شرکت: ۱۳99

ســیما لبیبی، مدیر منابع انســانی شــرکت آدانیک دارای مدرک 
کارشناسی مهندســی تکنولوژی نساجی از دانشــگاه امیرکبیر و 
کارشناسی ارشد MBA از دانشــگاه امیرکبیر است. مشاور ارشد 
و قائم مقام مدیرعامل شــرکت BECG )مشاوره مدیریت( از سال 
1390 تــا 1398، همــکاری بــا آکادمی تخصصــی مدیریــت منابع 
انسانی از سال 1398 تاکنون، مدیر پروژه در گروه مهندس شهلایی 
و همکاران از سال 1387 تا 1390 و  مدیر آموزش شرکت مهندسی 
صنعتی آرشام کوشا از سال 1382 تا ســال 1387 از جمله سوابق 

کاری او هستند.

فرزاد رفیعی
بازرگانی مبناکارت آریا

متولد: ۱۳۴۸
شروع فعالیت در این شرکت: ۱۴۰۱

فرزاد رفیعی فارغ التحصیل کارشناسی مدیریت دولتی از مرکز آموزش مدیران دولتی سازمان برنامه و بودجه، کارشناسی مدیریت بازرگانی از دانشگاه 
آزاد، کارشناســی ارشد مدیریت منابع انسانی از  دانشــگاه آزاد و DBA از دانشــگاه تهران است. او از خردادماه 1401 معاون ســرمایه انسانی و اداری 

شرکت بازرگانی مبناکارت آریاست.
مدیر ســرمایه انسانی و مشــاور مدیرعامل  شرکت ســروش عدالت پاســارگاد از فروردین 1400 تا اردیبهشــت 1401، مدیر پشــتیبانی و اداری شرکت 
گسترش انرژی پاسارگاد از مرداد 1397 تا خرداد 1400، مدیر توسعه سرمایه انسانی و پشتیبانی شرکت رایان سایپا از خرداد 1395 تا تیر 1397، معاون 
سرمایه انسانی و اداری و عضو هیئت مدیره و مدرس مرکز علمی و کاربردی بانک ملت )طرح و اندیشه بهساز بانک ملت( از آبان 1388 تا اردیبهشت 
1395، مدیر اداری و منابع انسانی شرکت رستافن ارتباط از خرداد 1383 تا مهر 1388 و رئیس کارگزینی کل ستاد بنیاد مستضعفان از خرداد 1372 

تا اردیبهشت 1383 از جمله سوابق کاری او هستند.
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